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Rektor UK odmítá centrální platová pravidla pro VŠ
Proti návrhu vicepremiéra Škromacha je i ministryně školství Buzková

Českým vysokým školám a vědě hrozí opět zestátnění a vysokoškolskému vzdělání socialismus. Prohlásil to včera rektor
Univerzity Karlovy Ivan Wilhelm, když reagoval na návrh nového zákoníku práce, s nímž přichází soc. dem. vicepremiér
a ministr práce a sociálních věcí Zdeněk Škromach.
Podle návrhu se mají nově platy vysokoškolských pedagogů podřizovat státním tarifním tabulkám, jako je tomu u učitelů
základních a středních škol a u ostatních zaměstnanců rozpočtové sféry. Až dosud si ale svá vnitřní mzdová pravidla
určovaly vysoké školy samy. Rektor UK změnu odmítá, protože by pak nebylo možné dobře ohodnotit mladé a špičkové
pracovníky. Proti omezení pravomocí vysokých škol se postavila i ministryně školství Petra Buzková. „Budu usilovat o
to, aby ustanovení týkající se odměňování vysokoškolských pracovníků ve vládě nebylo přijato,“ řekla Právu Buzková.
Podle rektora by změna byla nejzásadnějším zásahem do činnosti vysokých škol od schválení zákona o vysokých
školách v roce 1998 a „zároveň nejhorším a nejméně pochopitelným obratem ve vývoji chápání úlohy vysokých škol
ze strany státu od listopadu 1989“. Vysoké školy, jak zdůraznil Wilhelm, na svou činnost už nedostávají žádné plošné
dotace. Prostředky z veřejných rozpočtů získávají výhradně podle výkonu, počtu studentů či počtu absolventů, což na
UK činí méně než 50 procent celkových příjmů. Další finance získávají v grantových soutěžích a hlavně z vlastní činnosti
a ze zdrojů soukromých.
Dnes podle Wilhelma vysoké školy ve svých mzdových předpisech přesně stanoví kvalifikační předpoklady pro své
tarifní třídy, specifikují vzdělávací a další povinnosti profesora, docenta, asistenta, vědeckého pracovníka, lektora a podle
svých finančních možností stanoví hladiny platových tříd, velikost osobního ohodnocení a mohou připustit u špičkových
pracovníků smluvní mzdu.
„Podle návrhu ministerstva práce o tom všem ale má rozhodovat vláda celostátními kvalifikačními předpoklady a
tarifními tabulkami vydávanými tak, aby mezi jednotlivými tarify bylo rozpětí dané zákonem, aby mladí pracovníci byli
administrativně znevýhodněni platovými stupni,“ tvrdí rektor.
Důsledkem nového zákona by podle něj byla ztráta samosprávnosti veřejných vysokých škol v dalších oblastech,
podvázání jejich vlastní iniciativy a konkurenceschopnosti a jejich proměna zpět ve státní, ministerskými úředníky řízené
organizace.

Mladí a špičkoví prchnou

Škromachův návrh odmítá i ministerstvo školství. „To, že vysoké školy mají své platové předpisy, posiluje jejich
nezávislost a je to tak správně. Pokud by mělo dojít k nějaké změně, neměla by projít nikým nepovšimnuta, ale měla
by se otevřeně a široce diskutovat,“ poznamenala Buzková. Její úřad podle ní v připomínkovém řízení uplatnil vůči
ustanovení týkajícímu se vysokých škol zásadní připomínky.
Podle Ondřeje Gabriela z tiskového odboru úřadu je nestandardní, že ministerstvo školství nebylo při přípravě zásadního
materiálu, který se přímo dotýká jeho gesce, vůbec osloveno a je dotazováno teprve v rámci připomínkového řízení.
Návrh ministerstva práce a sociálních věcí podle Gabriela omezuje nezávislost veřejných VŠ a narušuje jejich schopnost
udržet si talentované akademické pracovníky. Pokud by byl přijat, znamenalo by to podle ministerstva školství nejspíš
odchod mnoha vysoce kvalitních pedagogů z veřejného vysokého školství.
Mluvčí resortu práce a sociálních věcí Kateřina Beránková včera Právu řekla, že zmíněný zákon je nyní na
připomínkových místech. „Mají samozřejmě možnost vyjádřit své připomínky a my, pokud to bude jen trochu možné a
přínosné, je do návrhu zapracujeme,“ řekla mluvčí.


